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طرح »کالابرگ الکترونیک« ابتکار عمل دولت سیزدهم بوده که در 
جهت حمایت از امنیت غذایی و بهبود وضع معیشت خانوارها و با 
هدف ریشه کن کردن مشکل سوء تغذیه و توزیع عادلانه یارانه ها 
به اجرا درآمده است.با این حال طرح به زعم کارشناسان نیازمند 
بازنگری و رفع برخی ایرادهاست و در بلندمدت تاثیر شگرفی در 

کاهش تورم خواهد داشت.
دولت سیزدهم همزمان با آغاز فعالیت خود در جهت کاهش شکاف طبقاتی و 
افزایش قدرت خرید دهک های کم درآمد جامعه اقداماتی را در دستور کار خود قرار 

داد که یکی از این اقدامات اجرای طرح کالابرگ الکترونیکی بود.
این طرح با هدف بهبود وضع معیشت و قدرت خرید خانوار و حفظ ثبات قیمتها 
صورت گرفت و 11 قلم کالای اساســی از جمله شــیر و پنیر، ماست، گوشت 
منجمــد، مرغ، تخم مرغ، برنج، ماکارونی، قند و شــکر و حبوبات در این طرح 
گنجانده شدند تا افراد با استفاده از اعتبار کالابرگ خود این اقلام را خریداری کنند.
اجرای این طرح در شــرایطی که حذف ارز ترجیحی به عنوان حراجی بزرگ 
اقتصادی در دستور کار قرار گرفت، یکی از دغدغه های مهم دولت بود و تلاش 
کرد از طریق اجرای طرح کالابرگ، ضمن تقویت بنیه اقتصادی مردم، شرایط 

بهبود وضع معیشت و ارتقای سطح سلامت غذایی مردم را فراهم کند.
دولت سیزدهم به منظور تثبیت قیمت ها و جبران افزایش قیمت ها و حفظ قدرت 
خرید اقشار متوسط و کم درآمد سبد کالا را به نرخ سال قبل به مردم ارائه کرد 
تا ضمن ریشه کن کردن مشکل سوء تغذیه خانوارها و حفظ سلامت افراد، بستر 

توزیع عادلانه یارانه ها و حذف فاصله طبقاتی را فراهم کرده باشد.
تداوم پرداخت یارانه ها حداقل تا 10 سال دیگر 

در همین راســتا حمید حاج اسماعیلی _ کارشناس اقتصادی در گفت وگو با 
ایسنا در ارزیابی اجرای طرح کالابرگ الکترونیکی اظهار کرد: پیش بینی ها نشان 
می دهد که پرداخت یارانه ها همچنان ادامه خواهد داشــت زیرا به دلیل شرایط 
تحریمی و شرایط تورمی ممکن است تا چند سال آینده دولت این برنامه را برای 

حمایت از دهک های ضعیف ادامه دهد.
وی ادامه داد: با توجه به آنکه با مشــکلات اقتصادی مواجه هستیم معتقدم 
پرداخت یارانه ها حداقل تا 10 سال آینده ادامه خواهد داشت و امکان حذف یارانه ها 

وجود ندارد لذا یارانه می تواند همچنان جزو برنامه های جدی کشور باقی بماند.
بازنگری جدی در طرح کالابرگ به منظور کارآمدی بیشتر

این کارشناس اقتصادی درعین حال بر لزوم بازنگری جدی در طرح کالابرگ 
به جهت کارآمدی بیشتر و بهینه کردن آن تاکید کرد و گفت: برای آنکه کالابرگ 
جزو برنامه های اساسی برای حمایت از دهک های ضعیف قرار بگیرد باید بازنگری 
شود.از گذشته پرداخت یارانه نقدی روش موفق و کارآمدی نبوده است و معتقدم 
تغییر یارانه نقدی به یارانه کالا کار درستی بوده که دولت در پیش گرفته است و 
پرداخت یارانه ها در قالب کالابرگ و تحویل کالا به مردم می تواند همچنان ادامه 

داشته باشد چون تاثیرگذاری بیشتری دارد.
حاج اســماعیلی اجرای طرح کالابرگ را در بلند مدت بر کاهش تورم اثرگذار 
دانســت و گفت: درحال حاضر اجرای کالابــرگ مختص دهک اول تا هفتم 

درآمدی است ولی همه دهک هایی که براساس قانون مستحق دریافت یارانه 
هستند بهتر است که از طریق پرداخت کالابرگ مورد حمایت قرار  بگیرند.

اعتراض به نحوه پرداخت یارانه و تحویل کالا
این کارشناس اقتصادی اشاره ای به بازدید میدانی خود در یکی از فروشگاه های 
متصل به طرح کالابرگ داشت که در آن افراد نسبت به نحوه خرید کالابرگ 
اعتراض داشتند و توضیح داد: در این فروشگاه مردم به نحوه پرداخت اعتبار یارانه 
و تحویل کالا اعتراض داشتند و باید 600 هزار تا 800 هزار تومان خرید می کردند 
تا بتوانند از اعتبار تشویقی 200 هزار تومانی خود استفاده کنند.در واقع نحوه تحویل 
کالا در این فروشگاه به شکلی بود که افراد باید بیشتر از مقداری که یارانه به آنها 
در قالب پرداخت کالابرگ تعلق می گرفت خرید می کردند تا از یارانه کالا بهره مند 

شوند، درحالی که این کار محل اشکال است.

فراهم کردن امکان استفاده از یارانه به اندازه 200 هزار تومان 
حاج اسماعیلی ادامه داد: این یک ضعف بزرگ است که افراد به اندازه 200 هزار 
تومان امکان استفاده از سهمیه یارانه را ندارند و باید به فرض 600 هزار تومان 
خرید کنند که شارژ 200 هزار تومانی برای آنها قابل استفاده شود چون خیلی از 
افرادی که برای خرید کالابرگ به فروشگاه ها مراجعه می کنند جزو دهک های 

ضعیف و اول تا سوم هستند.
وی خاطرنشان کرد:اینکه مردم را مجبور کنیم که فرضا 800 هزار تومان خرید 
کنند تا از یارانه تشویقی 200 هزار تومان بهره مند شوند، شایسته نیست چون 
کسی که برای خرید کالابرگ مراجعه کرده قطعا قدرت خرید مازاد بر یارانه را 
نداشته و ضعیف بوده است بنابراین ایرادات و اشکالات طرح باید برطرف و امکان 
استفاده از مبلغ یارانه و اعتبار مضاعف برای گروه های ضعیف فراهم شود در غیر 
این صورت احتمال اینکه از خرید کالابرگ منصرف شوند وجود دارد از این رو 
باید با برنامه ریزی یا از طریق مذاکره با فروشگاه ها یا روش های دیگر این مساله 

را برطرف کرد.
در طرح کالابرگ دولت با اقدامات پیشگیرانه در زمینه مقابله با فقر به سمت 
توزیع عادلانه منابع و یارانه ها گام برداشته و اقدامات حمایتی از دهک های ضعیف 
درآمدی را مدنظر قرار داده است.به اعتقاد کارشناسان با توجه به اجرای طرحی با 
چنین گستردگی وجود برخی ایرادات و اشکالات دور از انتظار نیست و لازم است 
در بلندمدت و به تدریج ضمن شناسایی نقاط قوت و ضعف طرح در جهت رفع 

ایرادات آن اقدام کرد.

پیش بینی تداوم پرداخت یارانه ها تا 10 سال آینده
بهبود اجرای طرح کالابرگ با رفع ایرادها

قائم مقام وزیر جهاد کشــاورزی ضمن اشاره به تامین 
نهاده های مورد نظر تولیدکنندگان گوشت و مرغ، با توجه 
به شرایط جهانی، درباره قیمت گوشت در بازار گفت که در 
سطح خرده فروشی نباید افزایش قیمت صورت گیرد، در 

حال حاضر تمرکزمان رونق و جهش تولید است.
علیرضا پیمان پاک با بیان اینکه 15 درصد نیاز کشور به صورت واردات 
تامین می شود، گفت: این میزان گوشت در یک سال گذشته وارد شد و 
در دسترس بود که بخش عمده آن گوشت منجمد است و از یک ماه و 

نیم پیش نیز با قیمت 310 هزار تومان عرضه می شود.
وی به افزایش عرضه در نوروز اشــاره کرد و گفت: بیش از 85 درصد 
نیاز کشور از گوشت تولید داخل تامین می شود. همچنین در بخش دام 
سنگین با تولیدات صنعتی رو به رو هستیم و واردات گوشت منجمد و دام 
هم از پاکستان و برزیل صورت می گیرد و رنج قیمتی آن مصوب است.

پیمان پاک علت افزایش قیمت گوشــت را خشکســالی، حذف ارز 
4200تومانی و افزایش قیمت نهاده ها عنوان کرد.

قائم مقام وزیر جهادکشاورزی با اشاره به مشکل تولید کننده های خرد 
در تامین نقدینگی گفت: وزارت جهاد در قالب طرح های عشــایری و 
تولید قراردادی تلاش کرد این مسئله ترمیم شود. وی که در یک برنامه 
رادیویی صحبت می کرد، افزود: آن چه بر عهده بخش بازرگانی است، 
تامین گسترده نهاده ها است که بخش قابل توجهی از آن تامین شده و 
امسال هم در زمینه مرغ و گوشت این نهاده ها تا اردیبهشت تامین است.
قائم مقام وزیر جهاد کشاورزی ابراز امیدواری کرد که امسال با بحرانی 
در زمینه تامین نهاده روبرو نباشیم و اگر مسئله جهانی به وقوع نپیوندد، 

نهاده ها به موقع تامین خواهد شــد که در این صورت تولید کننده هم 
اطمینان خاطر خواهد داشت.

پیمــان پاک از تنظیم بودن بازار خبــر داد و گفت: در میدان بهمن و 
سایر میادین شــاهد تغییر قیمت نبودیم و سازمان حمایت نیز باید بر 
خرده فروشــی ها نظارت کند. زیرا در سطح خرده فروشی نباید افزایش 
قیمت صورت گیرد. البته در فضای مجازی جنجال هایی صورت می گیرد، 

اما تمرکز ما در زمینه گوشت قرمز، رونق و جهش تولید است.
قائم مقام وزیر جهادکشاورزی درباره تخصیص ارز حمایتی نیز گفت: 
تمام نهاده حوزه پروتئین  ارز 28 هزار و 500 تومانی دریافت می کنند و ما 

به جز عرصه جهانی شاهد تغییری نیستیم.
پیمان پاک افزود: اتحادیه ها از نحوه تامین نهاده اظهار رضایت کردند و 
امیدواریم کسانی که وظیفه هم افزایی دارند، با ایجاد جهش در تولید به 

ثبات قیمتی کمک کنند.

رییس مرکز تجاری ایران و تانزانیا گفت: نمایشگاه بین المللی تجارت 
دارالسلام تانزانیا که با نام سبع سبع شناخته می شود هر ساله در تاریخ 
28 ژوئن مصادف با هشتم تیرماه در محل نمایشگاه های بین المللی این 

کشور برگزار می شود و فرصتی برای ورود به بازار شرق آفریقا است.
»سید رائد موسوی« از جزئیات این نمایشگاه سخن گفت و تصریح کرد: نمایشگاه بین 
المللی تجاری سبع سبع یک رویداد مهم سالیانه است که توسط سازمان توسعه تجارت 
تانزانیا برگزار می شود و از آنجایی که ایران با شرق آفریقا خط مستقیم کشتیرانی دارد، حمل 

و نقل بسیار آسان است.
وی افزود: نمایشگاه بین المللی تجاری سبع ســبع در طول سال ها خود را به عنوان 
مهمترین رویداد در تانزانیا و همچنین منطقه آفریقای شرقی مرکزی و جنوبی استوار کرده 
است. تانزانیا با دارا بودن خدمات بندر دارالسلام که به طور موثر در منطقه فعال است، به 
عنوان مرکزی یکپارچه برای دسترسی به کشورهایی مانند کنیا، اوگاندا، رواندا، بوروندی، 

جمهوری دموکراتیک کنگو، زامبیا، مالاوی، زیمبابوه و بوتسوانا عمل می کند.

به گفته موسوی، این نمایشگاه حمایت کنندگان جامعه تجاری تانزانیایی را همچنان جلب 
می کند که هم بازدیدکننده هستند و هم از آن به عنوان یک فرصت برای تبادلات تجاری 
استفاده می کنند. این نمایشگاه با مشارکت حدودا 100 شرکت در دهه 80 میلادی شروع 
به فعالیت کرد و در حال حاضر این نمایشگاه بزرگترین نمایشگاه در آفریقا است که بیش 
از سه هزار و 500 شرکت محلی، 200 شرکت خارجی و 26 کشور در دوره چهل و هفتم 

نمایشگاه در سال 1402 شرکت کردند.
رییس مرکز تجاری ایران و تانزانیا گفت: در این نمایشگاه حوزه های کشاورزی، صنایع و 
ماشین آلات مربوطه، مواد غذایی و آشامیدنی، صنایع و منسوجات پوشاک، لوازم خانگی، 
مبلمان، مصالح ساختمانی، خودرو، کالاها و لوازم برقی، مواد شیمیایی و مواد پتروشیمی، 
لوازم آرایشی و بهداشتی و صنایع مربوطه چوب و مبلمان، خدمات بازرگانی، محصولات 
مهندسی و خدمات ماشین آلات، الکترونیک نرم افزارهای کامپیوتری و صنایع دستی 
حضور دارند.وی با بیان اینکه همه بخش های مختلف تانزانیا شامل بخش های دولتی و 
خصوصی برای ارائه کالا و خدمات زیرمجموعه های خود در این نمایشگاه حضور دارند، 
تاکید کرد: سازمان توسعه تجارت تانزانیا به عنوان متولی تجارت در تانزانیا در مدت زمان 
برگزاری نیز شرایط مذاکرات تجاری کسب و کار برای شرکت کنندگان را فراهم کرده تا 
مشارکت کنندگان بتوانند نسبت به معرفی محصولات و خدمات خود به تجار و شرکت های 
تانزانیایی اقدام کنند. شرکت توسعه تبادل تجاری آفریقا دارای مجوز مرکز تجاری ایران 
در تانزانیا از سوی سازمان توسعه تجارت ایران در راستای کمک به شرکت های ایرانی 
جهت ورود به بازار آفریقا اقدام به دریافت مجوزات لازم به عنوان مجری انحصاری پاویون 
جمهوری اسلامی ایران در این نمایشگاه از سازمان توسعه تجارت ایران و سازمان توسعه 
تجارت تانزانیا کرده اســت. در همین راستا شرکت های علاقه مند برای حضور در این 
نمایشگاه می توانند با دبیرخانه این شرکت برای کسب اطلاع بیشتر و نحوه ثبت نام تماس 

بگیرند. مهلت ثبت نام در این نمایشگاه تا اول خرداد سال جاری است.

پیمان پاک عنوان کرد رییس مرکز تجاری ایران و تانزانیا:

بازار گوشت قرمز به ثبات می رسد نمایشگاه »سبع-سبع« دروازه ورود ایران به بازار شرق آفریقا

معاون وزیر جهاد کشاورزی تاکید کرد:
 جهش تولید کشاورزی با اتکا 

به نیروی انسانی متعهد و متخصص
معاون توسعه مدیریت و منابع وزارت جهادکشاورزی گفت: جهش تولید 

کشاورزی با اتکا به نیروی انسانی متعهد و متخصص امکان پذیر است.
به گزارش وزارت جهاد کشاورزی، »هوشنگ محمدی« در پیامی ضمن تبریک »25 فروردین، 
روز ملی منابع انسانی« افزود: بخش کشاورزی نقش راهبردی در امنیت غذایی کشور و نقش 

تعیین کننده ای در تامین نیاز داخلی و ایجاد ارزش افزوده اقتصادی دارد.
وی بیان داشت: اصلی ترین عامل اجرایی شدن راهبرد ها و برنامه های اجرایی این بخش، 
نیروی انسانی آن است که با مدیریت درست سایر منابع، می تواند بهترین نتیجه را در نیل به 
اهداف تعیین شده تامین کند. امروزه اعتلای بخش کشاورزی بیش از پیش نیازمند تلاش و 

اهتمام کارکنان این بخش است.
محمدی ادامه داد: در این راستا مدیریت منابع انسانی، حیاتی ترین و ارزشمندترین عامل همه 
تحولات و کیفیت ارائه خدمات است. از این منظر راهبری و توسعه سرمایه انسانی، سیستم های 
برنامه ریزی جذب و نگهداری، مدیریت بهینه منابع مالی و دارایی ها، طراحی و سازماندهی 
ساختار و مشاغل، بهبود مستمر فرآیندهای انجام کار، بهره گیری از نظام های نوین مدیریت و 
فناوری، با تکیه بر ارزش ها و مولفه های فرهنگ جهادی در ارائه خدمات موثر و رضایت بخش 
به ذینفعان یکی از حوزه های کلیدی در تحقق اهداف وزارت جهاد کشاورزی را تشکیل می دهد.
وی تاکید کرد: سه برنامه اولویت دار »اصلاح و تقویت ساختار سازمانی«، »ایجاد تحول در نظام 
های سازمانی« و »بهبود سطح رفاه کارکنان« به عنوان راهبردهای اساسی در نظام جامع منابع 

انسانی وزارت متبوع هدفگذاری شده است.
این مقام مســوول ابراز امیدواری کرد: با تلاش مضاعف و تعامل همکاران شــاغل در این 
حوزه، فرمایشات رهبر معظم انقلاب در سال »جهش تولید با مشارکت مردم« با اتکا بر نیروی 
انسانی متعهد، چابک و برخوردار از فکر و مدیریت درست بیش از پیش تحقق یافته و وزارت 
جهادکشاورزی بتواند متناسب به جایگاه بزرگ خود و شان آن با ایستادگی، عزم راسخ و توکل 
به خدا و امید به آینده روشن، راهگشای تجارب جدید در مدیریت منابع انسانی دستگاه های 

اجرایی کشور باشد.

ساخت راه آهن رشت - آستارا در یک قدمی اجرا
در جریان دیدار ســفیر ایران در روسیه با معاون وزیر حمل ونقل این کشور 
اعلام شد که تدوین قرارداد اجرایی موافقتنامه ساخت راه آهن رشت - آستارا 
مراحل نهایی خود را طی می کند و به زودی می توان شاهد آغاز عملیات اجرایی 

این پروژه بود.
در جریان دیدار روز گذشته کاظم جلالی، سفیر ایران در روسیه با معاون وزیر حمل ونقل این 
کشور، راهکارهای توسعه حمل و نقلی در چارچوب کریدور شمال - جنوب را بررسی کردند و 
روند همکاری ها در خصوص ســاخت راه آهن رشت - آستارا در چهارچوب گذرگاه بین المللی 

شمال - جنوب مورد بررسی قرار گرفت.
آنطور که کشــتیرانی اعلام کرده، براساس این مذاکرات اعلام شد که تدوین قرارداد اجرایی 
موافقتنامه ساخت این قطعه از کریدور مراحل نهایی خود را طی می کند و به زودی می توان شاهد 

آغاز عملیات اجرایی این پروژه بود.
ســرگئی پاولوف، قائم مقام راه آهن روسیه نیز که در این جلسه حضور داشت، اذعان کرد که 
حمل بار کانتینری از شاخه شرقی این کریدور از گمرکات »سرخس« و »اینچه برون« در سه 
ماهه نخســت سال جاری در مقایسه با مدت مشابه سال قبل از رشد 400 درصدی برخوردار 
بود و مذاکرات با راه آهن ایران به منظور تعیین تعرفه جهت حمل کود و زغال سنگ به مقاصد 

کشورهای ایران، امارات متحده عربی و هند در حال جریان است.
توسعه کریدورهای ترانزیتی برای رسیدن به جایگاه مناسب کشور در حمل ونقل بین المللی از 
موضوعات مهم در سیاست های کلی حمل ونقل و قانون برنامه هفتم توسعه است و با توجه به 
اهمیت راه آهن رشت- آستارا به عنوان بخشی از کریدور ریلی شمال-جنوب و یکی از مهم ترین 
طرح های ترانزیتی و تحول زا در توســعه راه آهن، این پروژه در اولویت های اجرایی وزارت راه و 

شهرسازی قرار دارد.
همچنین پیش از این سید میعاد صالحی -مدیرعامل شرکت راه آهن- از برنامه ریزی برای حمل 
ریلی بار زغال سنگ از روسیه به هند در سال جاری خبر داده و با اشاره دو مرز ریلی مشترک 
با ترکمنستان گفته بود: دو مرز سرخس و اینچه برون با گذر از کشورهای همسایه در نهایت به 
کشور چین متصل می شوند و از طرف دیگر نیز به همین ترتیب به روسیه متصل می شویم که 

در نتیجه می توان به صورت تمام ریلی بار را به بندرعباس رساند.

تعداد دام سبک کشور به 71 میلیون راس رسید
تعداد دام ســبک کشور در اسفند ماه سال 1402 بیش از 71 میلیون راس 

گزارش شد.
نتایج حاصل از طرح آمارگیری اندازه گیری فصلی تعداد و تولیدات دام سبک، در اسفند ماه سال 
1402 از سوی مرکز آمار ایران منتشر شد.بر این اساس در اسفند ماه سال 1402، تعداد دام سبک 
موجود در دامداری های کشور 71.16 میلیون رأس برآورد شد که شامل 53.66 میلیون رأس 

»گوسفند و بره« و 17.50 میلیون رأس »بز و بزغاله« است.
در زمســتان سال 1402 تعداد 4.39 میلیون رأس دام سبک در دامداری ها در حال پروار بوده 

است که شامل 3.39 میلیون رأس »گوسفند و بره« و یک میلیون رأس »بز و بزغاله« است.
تعداد »بره« متولد شــده در فصل زمستان سال 1402 بیش از 13.11 میلیون رأس و تعداد 

»بزغاله« متولد شده نزدیک به 3.65 میلیون رأس بوده است.

اینفوگراف

تراکم جمعیت و محدود کردن ساخت و سازها در مرز 
شهرها باعث شده که با گرانی مسکن مواجه شویم؛ 
برای کاهش قیمت مسکن باید مرز شهرها برداشته و 

به مردم زمین داده شود تا مردمی سازی صورت بگیرد.
همه عادت کرده ایم داخل خانه های بلند مرتبه و برج زندگی کنیم. در 
اوج تراکم جمعیت؛ بلندمرتبه نشینی و خانه های قوطی کبریتی سبک 
زندگی را تغییر داده و باعث شــده تا زندگی برای مردم سخت شود. 
عمودی سازی با فرهنگ ما سازگار نیست. مشکلاتی از قبیل ترافیک، 
هوای ناسالم برای همة افراد، نداشتن فضای سبز که این سبک زندگی 
برای افراد به وجود آورده، دلیلی شــده تا مردم مجبور به زندگی در 

خانه های قوطی کبریتی باشند و احساس رفاه نکنند.
در حالی که تا همین چند ســال پیش مفهوم خانه نسبت به آنچه 
امروز درگیرش هستیم کاملًا متفاوت بود. در این با ره با حجت الاسلام 
سیدمصطفی رضوی، دبیر ستاد راهبری معماری و شهرسازی حوزه 
علمیه گفت وگو می کنیم: »خانه باید خانه ای بزرگ و حیاط دار باشد. در 
روایات ما مخصوصاً باب وسعت المسکن اصول کافی روایات متعدد از 
پیامبر )ص(، حضرت علی )ع( و امام کاظم )ع( است که خانه مطلوب، 

خانه ایست که دارای حیاط وسیع باشد؛ یعنی ساخت افقی.«
وضع قوانین برای معضل مسکن

تراکم جمعیت در شهرها فقط باعث آلودگی هوا یا ترافیک نمی شود، 
بلکه مشکلات بزرگ تری مانند گرانی مسکن را هم به دنبال دارد. 
قیمت مســکن به حدی افزایش پیدا کرده اســت که شما کسی 
را نمی بینید دغدغه خانه نداشــته باشد. اگر مشکلاتی که این نوع 
ساخت وســاز برای روحیات خانواده ها به وجود آورده است را در نظر 

بگیریم، دغدغه های مردم سر به فلک می کشد.
رضوی مشکل اصلی گرانی مسکن را حبس زمین می داند و توضیح 
می دهد: »اگر عرضه زمین به اندازه کافی باشد قیمت زمین شکسته 

می شود. الان حبس زمین به قوانین ما کمک می کند مثل شهرداری، 
تراکم فروشی. قوانین متضاد است، شهرداری ها سودشان در تراکم 
فروشی است و اینکه زمین کم باشد و تراکم بفروشند. اگر زمین زیاد 
شد شهرداری پولی ندارد برای اینکه بتواند مشکلات خودش را حل 
کند؛ یعنی سیستم های کشورمان به نحوی است که مانع جدی برای 

تحویل زمین است.«
یکی از مشــکلاتی که مطرح می کنند بحث روبنایی )نهادهای 
اجتماعی، فرهنگی و سیاســی( است. رضوی معتقد است روبنایی 
یک وظیفه حاکمیتی است و دولت برای آپارتمان هم باید مدرسه، 
بیمارستان و خدمات آماده کند و فرقی ندارد و مشترک است. وی از 
مشکلات دیگر و راه حل ها می گوید: »یک مشکل بحث زیرساخت 
و هزینه اش است که دولت می تواند تدبیر کند. من یادم است در نهاد 
ریاست جمهوری پیشنهاد دادم، قانون مالیات بر عوائد مسکن که از 
سال 83 تا الان در مجلس مانده و متأسفانه تصویب هم نشده است؛ 
مثلًا هر خانواده ای 3 یا 4 بچه دارد، شــما به تعداد افراد خانه ات حق 
داری مسکن برای خودت داشته باشی و مالیاتی قرار داده نشود؛ اما اگر 
از 4 تا بیشتر شد یک مالیات مؤثر مثلًا 60درصد فرض بفرمائید، کسی 

که 5 تا خانه دارد خانه پنجمش باید 60درصد مالیات دهد.«
شاخص دسترسی به مسکن، 109 سال!

اگر بگوییم مســکن برای مردم به رؤیا تبدیل شــده است، بیراه 
نیست. دبیر ســتاد راهبری معماری و شهرسازی حوزه علمیه آمار 
ناراحت کننده ای را بیان می کند: »بخاطر سوداگری در زمین و مسکن 
است که مردم گرفتار اجاره خانه می شوند. الان شاخص دسترسی به 
مسکن 107 یا 109 سال شده است؛ چه کسی می تواند 109 سال زنده 
باشد، تازه اگر زنده ماند نمی تواند مسکن تهیه کند؛ یعنی با آن همه 
گرانی ها و مشکلات بعدی که زمینه می شود، تقریباً یک امر محال 
است. اگر زمین آزاد شد و مردم خودشان توانستند با مشارکت بسازند، 

این کار را آسان می کند. برای اینکه هزینه ساخت خانه پایین بیاید، 
بنظرم موانع را باید برطرف کرد.«

خانه های قوطی کبریتی، با وجود وسعت زمین
رضوی ادامه می دهد: »نسل دارد از بین می رود، این خیلی مهم تر 
از این است بگویند مشکل ما زیرساخت است، خب زیرساخت را حل 
کنید. آیت الله اراکی می گوید این خیانت است، مسئولینی که با خیال 
راحت مردم را با پول بیت المال در آپارتمان فرستادند. باید بفهمند که 
خیانت است و مشکلات را حل کنند. ما وقتی موشک هایپرسونیک 
می سازیم یعنی این مشکل را نمی توانیم حل کنیم؟ قطعاً می توانیم، لذا 
اینها فکر نمی کنند مشکل است، می گویند هزینه اش را نداریم و سریع 

صورت مسئله را پاک می کنند.«
بانک ها قیمت خانه را گران کردند

برای کاهش قیمت مسکن باید مرز شهرها برداشته و به مردم زمین 
داده شود تا مردمی سازی صورت بگیرد. در اطراف شهرها زمین های 
خالی بسیاری اســت که به راحتی می توان ساخت وساز انجام داد. 
زمین هایی که مردم می توانند مثل گذشته خانه های حیاط دار را انجام 
دهند. جدای از زمین های اطراف شهر، می توان زمین های داخل شهر 

را هم نام برد.

درحال حاضر مسکن متقاضی سرمایه ای دارد؛ یعنی کسانی که نیاز 
به مسکن ندارند اما برای حفظ سرمایه می خرند. بانک ها مصداق بارز 
این نوع سرمایه گذاری هستند که به بنگاه داری روی آوردند. اگر قیمت 
مسکن کاهش پیدا کند، این تقاضا از بین می رود. باید اقدامی صورت 
بگیرد که زمین های خالی که دستگاه ها دارند برای ساخت وساز استفاده 
شود. بند »ب« ماده 10، قانون بانک داری به حدود عملیات بانک ها 
می پردازد: »خرید اموال غیرمنقول زائد بر احتیاجات بانک مگر آنکه 
برای وصول طلب از مشــتریان به تملک بانک درآمده باشد که در 
این صورت باید در ظرف دو سال به فروش برساند مبلغی که بابت 
اموال غیرمنقول مورد احتیاج بانک پرداخت می شود در هرحال نباید 
از ثلث سرمایه و اندوخته های قانونی تجاوز کند.« براساس این ماده 
بانک ها حق بنگاه داری ندارند. در شرایط خاصی بانک ها می توانند 
اموال غیرمنقول داشته باشند که باید طی دوسال به فروش آن اقدام 
کنند؛ اما اکنون می بینیم که بانک ها کار غیرقانونی انجام می دهند و 

کسی جلودار آنان نیست.
دبیر ستاد راهبری معماری و شهرسازی حوزه علمیه دربارة زمین های 
خالی که در سطح شهر وجود دارند که متعلق به سازمان های مختلف 
مخصوصاً بانک ها است، می گوید: »بانک ها فریز و قیمت خانه را گران 
کردند. اگر مجلس ما یک مجلس قوی باشد، قانونی وضع می کند که 
کســی حق نگهداری زمین ندارد. یک زمان بگذارند، مثلًا منی که 
صاحب زمین هستم اگر ظرف 1 الی 2 سال نساختم باید مالیات بدهم، 

می شود قوانینی گذاشت که مانع از احتکار شود.«
درنهایت توسعه افقی شهرها، روند ساخت وساز را سریع تر می کند. 
همچنین به علت تک مالکی بودن مشکلات ساخت را بسیار کاهش 
می دهد. درحال حاضر ما با گرانی ساعتی مواجه هستیم پس هرچه 
سرعت ساخت وســاز بالا رود، هزینه های ساخت کم تر درگیر تورم 

خواهد بود.

سازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع معدنی ایران 
)ایمیدرو( در سال گذشته 9 طرح پژوهشی- کاربردی را 
در حوزه معدن و صنایع معدنی تصویب کرده و در مرحله 

انعقاد قرار داده است.
به گزارش ایمیدرو، این ســازمان در بخــش آموزش، پژوهش و 
فناوری، 161 میلیون و 226 میلیون ریال هزینه کرد که مشــتمل 
بر طرح های پژوهشی، برگزاری دوره های آموزشی، حمایت از سه 

همایش، 2 کتاب تخصصی و یک مقاله بود.
طی سال گذشــته، سه طرح در کمیته سرمایه گذاری ایمیدرو به 
مبلغ چهار هزار و 293 میلیارد ریال تصویب شــد که تامین اعتبار 
آنها از محل ماده 17 اساســنامه سازمان مورد تایید کمیته بررسی 

درخواست ها قرار گرفت.
از دیگر اقدامات دیگر انجام شــده در ســال 1402، بررســی و 
تصویب نیازهای پژوهشــی و پیشــنهادهای پژوهشی در کمیته 
تخصصی پژوهش و کمیته بررســی درخواست ها و نیز فراخوان 
 20 طرح پژوهشــی در سامانه ساتع، بخش دیگری از اقدامات این 

حوزه بود.
بنا بر این گزارش، از جمله دســتاوردهای ایمیدرو در سال 1402 
در حــوزه پژوهش، برگزیده شــدن به عنوان کارفرمــای برتر از 
ســوی وزارت علوم، دانشگاه علم و صنعت ایران، دانشگاه صنعتی 
 امیرکبیر و دانشــگاه صنعتی خواجه نصیرالدین طوســی در هفته 

پژوهش بود.

درگاه ملی مجوزهای کشور طی اطلاعیه ای اعلام کرد 
دارندگان مجوزهای کاغذی باید هرچه سریعتر مجوز 

خود را به الکترونیکی تغییر دهند.
به اطلاع همه فعالان اقتصادی اعم از صنفی، صنعتی، کشاورزی 
و خدماتی می رساند؛ براساس حکم تبصره 7 ماده 1 قانون تسهیل 
صدور مجوزها، همه مجوزهای کاغذی باید تا 25 اردیبهشت 1403 
الکترونیکی شوند و از این تاریخ هر فعال اقتصادی که مجوزالکترونیکی 
)شناسه یکتا( نداشته باشد، از نظر قانون و سامانه های دولتی و بانکی 

فاقدمجوز محسوب می شود.
با همت سازمان فناوری اطلاعات، تمهیدات فنی لازم روی درگاه 
ملی مجوزها به نحوی فراهم شــده است تا هر فعال اقتصادی با 

داشتن کارت ملی، کد پستی و شماره مجوز، بتواند مجوز الکترونیکی 
)شناسه یکتا( دریافت کند و نامش در بانک اطلاعت کسب و کارها 

qr.mojavez.ir قرار بگیرد.
لازم به ذکر است هرفعال اقتصادی که نامش در بانک اطلاعات 
کسب وکار کشور نباشد، از 26 اردیبهشت ماه، فاقد مجوز تلقی و به 
تدریج از دریافت خدمات در سامانه های دولتی محروم خواهد شد. در 
پایان خاطرنشان می شود، وزارتخانه های ارشاد، کشور، علوم، بهداشت 
و آموزش و پرورش هنوز تمهیدات فنی لازم برای تبدیل مجوزهای 
کاغذی صادره فرد در سال های گذشته به مجوز الکترونیکی را فراهم 
نکرده است. بدیهی است، عواقب احتمالی برای فعالان اقتصادی زیر 

مجموعه این دستگاه ها، بر عهده خود دستگاه خواهد بود.

تغییر ذائقه مردم از خانه های ویلایی به خانه های قوطی کبریتی

 تصویب 9 طرح پژوهشی- کاربردی ایمیدرو 
در حوزه معدن و صنایع معدنی

 هرچه زودتر مجوزهای کاغذی تان را
 الکترونیکی کنید

طبق آمارهای جهانی بیش از 90 درصد زعفران 
جهان در ایران تولید می شود، اما کشور ما به دلایل 
مختلف کمتر توانسته از ارزش افزوده این محصول 
پرسود بهره ببرد و در مقابل اسپانیا توانسته جایگاه 
بزرگترین صادر کننده مجدد زعفران ایران را برای 

خود تثبیت کند.
معاونت بین الملل اتاق ایران با انتشار گزارشی به بررسی تجارت 
خارجی زعفران اســپانیا پرداخته است. بر اساس این گزارش، 
حجم تجارت خارجی زعفران اســپانیا در سال 2023، بیش از 
93.9 میلیون یورو بوده که از ایــن مقدار، 51.2 میلیون یورو 
صادرات و 41.8 میلیون یورو واردات بوده است. بر این اساس 
صادرات واردات زعفران اسپانیا نسبت به سال 2022 به ترتیب 

1.7 درصد رشد و 6.5 درصد کاهش داشته است.
بر اساس این گزارش پنج کشور اول مبدا واردات زعفران اسپانیا 
به ترتیب ایران با 36.5 میلیون یورو، افغانستان با 33.4 میلیون 
یورو، یونان با بیش از یک میلیون یورو، امارات با 249 هزار  یورو 

و دانمارک با 124 هزار یورو صادرات به اسپانیا، بوده اند.
همچنین پنج کشــور اول مقصد صادرات زعفران اسپانیا به 
ترتیب کشورهای آمریکا با 11.7 میلیون یورو، ایتالیا با 6.4 میلیون 
یورو، ســوئد با 5.9 میلیون یورو، فرانسه با 3.9 میلیون یورو و 
امارات متحده عربی با 3.6 میلیون یورو واردات از اسپانیا، بوده اند. 
بنابراین ایران در این ســال با صادرات بیش از 45 تن زعفران 
به اســپانیا به ارزش 36 میلیون و 565 هزار یورو بزرگ ترین 
تامین کننده زعفران اســپانیا بوده و 87.4 درصد از کل واردات 

این کشور در زمینه زعفران را به خود اختصاص داده است. اما 
 این آمار نســبت به سال 2022 که اسپانیا بالغ بر 41 میلیون و
 265 هــزار یورو از ایران زعفــران وارد کرده بود، 11.4 درصد 

کاهش داشته است.
گفتنی است طبق آمارهای جهانی بیش از 90 درصد زعفران 
جهان در ایران تولید می شود، اما کشور ما به دلایل مختلف کمتر 
توانسته است از ارزش افزوده این محصول پرسود بهره ببرد. بر 
این اساس اسپانیا علیرغم تولید ناچیز زعفران توانسته با میزبانی 
شرکت های توانمندی که مالک ایرانی دارند و سرمایه گذاری 
گسترده در زمینه بازاریابی، بسته بندی، برند سازی و مدیریت 
برند، جایگاه بزرگترین صادر کننده مجدد زعفران ایران را برای 

خود تثبیت کند.

تولیدکننده 90 درصد زعفران جهان هستیم

اسپانیا، بزرگترین صادرکننده مجدد زعفران ایرانی


